
Folketingets Sundhedsudvalg har den 18. januar 2011 stillet følgende 
spørgsmål nr. 374 (Alm. del) til indenrigs- og sundhedsministeren, som her-
med besvares. Spørgsmålet er stillet efter ønske fra Karen Klint (S).

Spørgsmål nr. 374:
’’Der har de senere år været en vækst af retspsykiatriske patienter i behand-
ling i psykiatrien. Ministeren bedes sende en opgørelse over sengetallet på 
henholdsvis almen psykiatriske afdelinger og sengetallet på egentlige retspsy-
kiatriske afdelinger i årene 2001 til og med 2009. Da nogle retspsykiatriske
patienter modtager behandling på en almen afdeling, bedes ministeren om 
muligt sende oplysning om, hvor mange det omfatter i de samme år.”

Svar:
Udviklingen i antallet af normerede sengepladser i psykiatrien fremgår af ne-
denstående tabel. Som det ses, er der i perioden fra 2001 til 2009 sket en 
stigning i antallet af senge på retspsykiatriske afdelinger fra 43 til 254.

Tabel 1. Antal normerede sengepladser i psykiatrien, 2001-2009

2001 2002 2003 2004 2005 2006 2007 2008 2009*
Psykiatrien i alt 4.031 3.911 3.788 3.594 3.473 3.378 3.297 3.212 3.158
  heraf senge på rets-
psykiatriske afdelinger 43 111 111 111 103 123 138 229 254
Kilde: Sundhedsstyrelsens database over sengepladser. * Tallene er ved at blive kvali-

tetssikret af Sundhedsstyrelsen.

Det er ikke muligt på baggrund af Sundhedsstyrelsens registre at udarbejde en 
retvisende opgørelse af, hvor mange retspsykiatriske patienter, der har mod-
taget behandling på almenpsykiatriske afdelinger i perioden 2001-2009, men 
jeg kan oplyse, at der i 2009 er registreret 896 patienter med retspsykiatriske 
indlæggelsesvilkår indlagt på andre psykiatriske afdelinger end retspsy-
kiatriske. De 896 udgøres af patienter indlagt i henhold til dom, som mentalob-
servant, som varetægtssurrogatfængslet, som overført varetægtsarrestant, i 
henhold til farlighedsdekret, som retslig patient indlagt frivilligt eller i henhold til 
andre retslige forhold.

Hvorvidt en retspsykiatrisk patient skal indlægges på en almenpsykiatrisk eller 
en retspsykiatriske afdeling, og om det skal være på et åbent eller et lukket af-
snit, er en konkret lægefaglig vurdering. Det er således ikke muligt på grundlag 
af tallene at konkludere, om de 896 patienter burde have været indlagt på en 
retspsykiatrisk afdeling.
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